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V I L Á G S Z E N Z Á C I Ó  Á T R O H A N Ó  T U R I Z M U S S A L

Az UNESCO számon tart egy 
„leltárt”, amely A  v ilá g  k u ltu r á l is  
és te r m é s z e t i  ö rö k sé g e  címet viseli. 
Ami ebben a különleges listában 
helyet kap, az az újkori nép vándor- 
lók, a  turisták úti céljának első he
lyére kerül. Ebben a villágöröfcség- 
nyiilvánitairtásban szerepelni felbe
csülhetetlen erkölcsi ihászon, és 
igencsak konkrétan mérhető anyagi 
nyereség.

Úgy három évtizede Magyaror
szágon járt egy neves, kanadai föld
rajztudós. -Látogatása után ezt írta: 
„'Európáiban -tett egész utazásom so
rán a  legmélyebb és legmaradan
dóbb benyomásaimat az aggteleki 
cseppkőbartangban szereztem. Mély 
meggyőződésem, hogy ez a kicsiny 
ország ezzel a barlanggal olyan 
egyedülálló föld alatti kinccsel d i
csekedhet. amely méltó arra, hogy 
az egész világ megismerje és a  cso
dájára járjon. Az aggteleki csepp- 
kőbarlang megérdemli, hogy egy 
sorban említsük a  föld legnagyobb 
földrajzi jelenségeivel, a  coloradói 
Grand 'Canyonnal, a Niagara víz
eséssel vagy a  Yellowstone Park 
gejzírjeivel.”

A coloradói Grand Canyon, a Nia
gara vízesés és a Yellowstone Parik 
gejzírjei „leltári tárgyak” a fent 
nevezett listában. Aggtelek nem. S 
nem  azért, mert m éltatlan a  f öldke
rekség leginkább óvandóJbecsüilén- 
dő-esodálandó természeti látványos
ságai közé soroltatni, hanem egy 
adminisztratív akadály m iatt. A 
V ilá g ö rö k sé g  B izo tts á g  szabályzata 
ugyanis kimondja: csak akkor ve
hető fel egy több országot érintő 
természeti képződmény a  nyilván- 
tartandók közé, ihia ezért az érintett 
államok együttesen pályáznak. Ese
tünkben a Baradia-barlangrendszer 
25 kilométeres járataiból hét kilo
méter — a Domica-bartiang — cseh
szlovák területre .nyúlik át. Domi- 
ca gazdái nem kérték  felvételüket 
a viilágörökség-liistára. „Szeren
csénkre.”

.Ha az Aggteleki Nemzeti Park 
vezetői lidérces álmot látnak, ab
ban lelkes turisták özönlenek csepp- 
kőnézőbe. Akik azután éhesek, 
szomjasak, fáradtak, aludni szeret
nének valahol, szuvenírt vásárolni 
az otthon maradiaknak, netán va
lutát beváltani, megtanikolni a  k i
ürült benzin-tartályt, este -táncolni, 
szórakozni valaihoi. új k-empingszé- 
ket ven,ni az elszákadt helyett, -ha
zatelefonálni Hollandiába, hoigy ma
ma. hát -ez fantasztikus, ide neked 
is el kell jönnöd feltétlenül.

Fejenként 171 forint
Csakhogy a turistalhadat -kevés és 

pironkodtatóan nívótlan szálláshely 
várja. Evés-lvás ügyben az élőbbi 
jelzőik szó szerint -úsmételhetők. Szu
venír gyanánt bóvlit kínálnak a 
bazárosok. Csak 86-os benzin tan
kolható. Nyilvános crossbar? Szóra
kozóhely? És iparcikkbolt, valutavál
tó? Itt?!

1986-ban negyedmillió látogatója 
volt az Aggteleki Nemzeti Parknak. 
Ebből -összesen 43 ezren szálltak 
meg Jósvafőn, illetve Aggteleken, 
átlagosan nem egészen két éjszakát 
töltve szállodákban, turistaházakban, 
kempingben,. Ennél jellemzőbb mu
tató. hogy egy-egy vendég átlago
san mindösszesen 171 forintot köl
tött ittléte  alatt, ebben benne fog
laltatik a  szállás, az étkezés, az em
léktárgy- és a benzinvásárlás, a 
barlangbelépő i'S. Ilyen rossz áron 
eladott élményt kevés terület mond
hat magáénak.

Nincs mire költeni, nincs miér-t 
maradni a világszenzáció-számba 
menő látványosság helyszínén. A 
kü-1- és belföldi vendégek legfel
jebb 2—6 órát töltenek iitt el — 
barlanglátogatássa-1 együtt. Márpe
dig az ..átrohanó turista” nemhogy 
gazdagítaná a körzetet; ellenkezőleg, 
csak költséggel és gonddal jár.

A Baradl-a csodálatos cseppkövei 
és képződményei veszélyeztetett 
kincsek. Ügy kell -bemutatni, hogy 
-megóvják a 'tömegturizmussal együtt 
járó környezeti ártalmaktól.

Ez sajnos ez ideig nem sikerült.
Mendemondák és  vészkiáltások 

kommentálják a sajtóban az elmúlt 
évtizedek történéseit. Ami tény: 
fenn, a felszínen és lenn, a  bar
langban, jóvátehetetlen és/vagy csak 
rendkívül költségesen helyrehozható 
ártalm akat szenvedett a táj. A te
rületgazdák nem tudtak  bánni a 
rájuk bízott értékkel. Az átgondo
latlan fejlesztések, a  szakszerűtlen 
kezdi és lenn is, fenn is megtette a 
magáét.

A források, víznyelők elszennye
ződtek. Amíg a  hagyományos falu
si háztartásban 3-4 veder, 30-40 li
ter vizet használtak fel naponta, a 
vezetékes ivóvíz kiépítésével több 
m int (300 litert. De m ert a csator
názás csak sokéves késéssel követte 
a vízvezetési, a helyi száll ódák, ví- 
kendházak és lakóházak szennyvize 
a barlangban ülepedett le.

A védett élővilágot lenn megvé
deni nem tudták. A sok látogató 
mliatt szinte állandó reflektorfény
ben úszó barlangrendszer értékes 
részein erős álgaképződés indult el. 
Kiépítettek egy barlangszíniházat — 
'higiéniai berendezések nélkül; a 
közönség nemcsak a- koncertek fe
letti -elragadtatásának engedett sza
bad fo lyást. . .  Aztán, az ízléstelen
ség és- természetrombolás iskolapél
dájaként, a cseppkő színházterem
ben felépítettek egy vasbeton vécé
monstrumot. De a felszín új építmé
nyei sem kímélték az esztétikai tisz
taságot.

S ü rg ő s  é s  m é g  s ü r g ő s e b b
Amikor híre ment. hogy nemzeti 

parkká kívánják nyilvánítani Agg
telek környékét, aki it t  -bármiféle 
üzleti vállalkozásban érdekelt volt, 
„rálhajtott”, hogy kicsavarjon min
dent a boltból, ki tudja, mit hoz 
a holnap. K arbantartás? Felújítás? 
Fejlesztés? A vendégszölgáilók el
vitték a  pénzüket távolibb vidékre, 
ahol nem keltett tartaniuk a term é
szetvédők vétóitól. Mindegyük „át
engedte” aiz utódnak a fejlesztés 
jogát.

Olyan örökséget vett át az Or
szágos Környezet- és Természetvé
delmi Hivatal, amikor 1984-foen 
nemzeti parikká nyilvánította Agg
telek környékiét, amelynek minden 
egyes teendőjére rápecsételhetnék 
pirossal a „Sürgős !”-t. A 'természet- 
védelem mellé a nyakukba szállt a 
körzet idegenforgalmi programgaz
dájának és a barlang üzemeltetőjé
nek a feladatköre is.

Hogy fér meg egymással a nyere
ségorientált turisztikai „ipar” és az 
állami költségvetésből finanszírozott 
természetvédelem? Alkalmas-e egy
általán a hivatásos természetbúvár 
arra, hogy a messziről tömegesen 
érkező idegenek kényelmével, ki
szolgálásával bajlódjon, méghozzá 
úgy, hogy az hozzon is valamit a 
konyhára?

B u z e c z k y  G yő ző , az Aggteleki 
Nemzeti Park igazgatója tisztában 
van vele, hogy nemcsak a génmeg-, 
őrzést, a kutatást, az oktatást kérik 
számon tőlük, hanem a védett-őr- 
zött értékek megfelelő színvonalú 
bemutatását is. Méghozzá nemcsak 
a „vájtfülűek”, a szakmabeliek szá
mára, hanem az amatőröknek, a tu
ristáknak is be kell mutatni a te r
mészet értékeit. És ezt nem „fapa
dos”, hanem — nemzeti parkhoz illő 
— párnás kivitelben.

A  b á r é in y fe lh ő  s z é lé n
Rokonszenves kötelezettség, kész

séggel lelkesednék is, ha nem húz
na vissza a földre a prózai valóság. 
K o n c e p c ió  ugyanis, az van, de m u 
n íc ió  hozzá, az bizony -hibádzik. így 
aztán az idegenforgalmi fejlesztési 
lehetőségeket taglaló tanulmány in
kább tűnik a bárányfelhő szélén ál
modozók meséjének, mintsem az 
ésszel befogható távlatok program
jának.

Pedig tényleg szép tervek. Hang 
és képanyag — helyben fogyasztásra 
és hazavitelre — az élményszerző,

élményőrző árukínálatot bővítendő. 
Olyan könnyen emészthető, ízlése
sen tálalt ismeretterjesztés, amely 
az ökológiai szemléletformálást 
szolgálja.

Audiovizuális élménydömping: dia, 
film, videó segítségével akár több 
száz néző számára fedett és szabad
téri vetítőkben bemutatni az átlag
látogató előtt különben takarva ma
radó növény- és állatvilágot, a táj 
építészetét. Csupa olyat, aminek a 
megismerésére idő és eszköz hiá
nyában nem nyílna lehetőség.

Programmal megtölteni a kiváló 
akusztikájú, de élő műsorokban oly 
szegény színháztermet. Élő skanzen
né fejleszteni Jósvafőt; megvásárol
ni, illetve gazdát találni a lassan 
elhagyottá váló házaknak, bevonni 
ezeket szállásbővítésként a turiz
musba. Időben-térben választékot és 
programot kínálni a látogatónak, 
hogy szívesen maradjon, szívesen 
költsön, legyen hol, legyen mire.

Komfortosítani, bővíteni kellene a 
már meglevő szálláshelyeket, han
gulatos és kulturált vendéglátó-szó- 
rakozó bázisokat létrehozni a kis- 
és nagyobb pénzű vendégek kiszol
gálására.

Hát ez kellene.
Hogy kissé bizarr a gondolat, 

hogy vendéglőssé-szállodássá is vál
jék a Nemzeti Park? Miért ne? Per
sze, ne a geológus vagy biológus akar
jon azzá lenni, hanem az ahhoz 
értő. Sehol nem a belépődíjakból 
tesznek szert a hasonló intézmé
nyek egy kis bevételre, hanem ab
ból, hogy jártában-keltében meg
éhezik, elfárad a vendég. Ha a hor
tobágyi húsos palacsintával lehet 
megkeresni a barlangfelújításra va
lót, akkor hát azzal kell megkeresni.

A  le h e tő s é g  m eg vo n t
Hol van hát a remélt és elérhető 

jövő között a járható mezsgye?
— A lehetőségben — mondja R a -  

k o n c z a y  Z o ltá n , az Országos Kör
nyezet- és Természetvédelmi Hivatal 
általános elnökhelyettese. — Attól, 
hogy ezt a körzetet nemzeti parkká 
nyilvánítottuk, nem lett még azzá. De 
az kétségtelen, hogy az ország négy 
nemzeti parkja közül a leggyorsab
ban és a legigazibbá válni az agg
telekinek van esélye. Viszonylag kis 
területen fekszik — 20 ezer hektár —, 
a határ mentén, ezért kissé zártab- 
ban-védettebben, mint a másik há
rom. Nincs zavaró ipara, nincs alap
vető érdekellentét a területén jelen 
levő gazdálkodókkal. A nemzeti 
parkká minősítéssel megteremtődött 
annak a lehetősége, hogy természet- 
védelmi alapszemléletű fejlesztés
ben gondolkodhassunk. Jogosít
ványt kaptunk ahhoz, hogy a to
vábbi rombolásokat megakadályoz
zuk, például, hogy ne nyissanak új 
bányákat a területen. De egy ideig 
még nem várható látványos válto
zás, sőt nincs kizárva, hogy tovább 
romlik a jelenlegi állapot. Nincse
nek ugyanis a Baradla-barlangrend- 
szer és környéke fejlesztésére ta r
talékolt pénzek. Bátorítást adhat v i
szont a vállalkozószellemnek, hogy 
— remélem, ez mindenki számára 
nyilvánvaló — a természetvédelem 
és az idegenforgalom érdekei nem 
ellentétesek.

A krónikás — mit tehet mást? — 
illő áhítattal és ismételten lerója 
tiszteletét a világörökség nyilván
tartására érdemes 'látvány előtt, és 
mélyet sóhajt. Ettől ugyan a lelke 
nem lett könnyebb, de a légzése, az 
igen.

A Baradla ugyanis az asztmások, 
légzőszervi betegek Mekkája lehet
ne. Húsz esztendeje gyógyulnak itt 
a borsodi bányászok — legfeljebb 
400-500 egy évben —, holott csupán 
a bányászok között több ezerre, az 
országban tízezrekre tehető a rá 
szorulók száma. Ez idáig a 17 kilo
méternyi magyar barlangrendszer
ből itt csupán egyetlen, néhány száz 
méteres szakaszt használnak erre a 
célra. De ez már egy másik cikk té
mája.

Antal Anikó

PÉNZPIA C l MOZGÁSOK
C oha a  magyar gazdaság történe- 

télben még nem  volt példa arra, 
ami az ősszel (történt: hogy a Kor
mány erőteljesen gyorsuló inflációt 
jelzett jó előre. Az ilyen természetű 
hosszabb távú előrejelzések eddig a? 
árszínvonalnak általában csak 3—5 
százalékos emelkedését helyezték ki
látásba, a meghatározott árucsopor
tokra vonatkozó áremelések bejelen
tését pedig jobbára az árváltozások 
előestéjére időzítették.

Az idei bejelentés nemcsak a la
kosságot érte  meglepetésszerűen, ha
nem a  gazdaság minden szereplőjét 
felkészületlenül érte. Hogy milyen 
hatással volt, van az áruk piacára, 
azt azóta .is tapasztaljuk. De meg
mozdult a pénzpiac is.

Először a bankok, majd a biztosí
tók ajánlottak fel kamatprémiumot 
azoknak, akik náluk hagyják, illetve 
náluk helyezik el a pénzüket, s az el
múlt napokban akciókra kényszerült 
az értékpapírpiac is. Miután a la
kossági kötvények kereslete alig, a 
kínálat viszont lényegesen nőtt, s 
miután az OTP rekordértékű köt
vénykibocsátással tovább erősítette 
ezt a tendenciát, a  forgalmazóknál 
kötvénykészletek halmozódtak fel, s 
az árfolyamok csökkenni kezdtek.

Az első lépést a kötvénypiac meg
teremtője, az Állami Fejlesztési Bank 
jogutódja, a Budapest Bank tette 
meg, Járai Zsigmondnak, a „kötvény
piac atyjának” vezérletével. A bank 
levélben fordult a kötvénykibocsá
tókhoz: 1988-ra toldják meg némi 
kamatprémiummal a  normál, garan
tált, általában 11 százalékos kam a
tot. Az érintettek közül —■ ez m int
egy 80 vállalat, intézmény — eddig 
17 vállaszolt kedvezően, s jelentette 
be, hogy ráadásként 1—4 százalékos 
prémiumot fizet az 1988. évi kam at
ra.. Bár valamennyi kibocsátónak ér
deke, hogy a kötvények iránti biza
lom fennmaradjon, a  besszre csak 
azok a vállalatok reagálhattak p ré
miummal. amelyek nyeresége ezt 
lehetővé teszi. (Lám, m ár érezhető, 
hogy az államilag garantált kama
tok mellett sem mindegy, mennyi
re  eredményesen gazdálkodó válla
lat értékpapírját vásárolja a befek
tető állampolgár.)

Akik nem fizethetnek prémiumot, 
azok közül is többen kerestek esz
közt, módszert a vevők bizalmának 
megőrzéséhez, az árfolyamcsökkenés 
megállításához. Az A rrabonalII. köt
vény kibocsátója például az átlagos 
kamatprémiummal megegyező ösz- 
szegben — 3 (százaléknyi értékben — 
utalványt ad a kötvénytulajdonosok
nak, mellyel azonnal vásárolhatnak. 
Azonnal, ami nem kis előny a csak 
jövőre realizálható kamatprémium
mal szemben, ö tletes fogás.

Mások, így például a  Mobil, a  Dé
libáb, a Borsodi Ruházati Kereske
delmi Vállalat úgy döntöttek, hogy 
inkább visszavásárolják a banktól a 
másodlagos forgalomban felhalmozó
dott kötvényeiket, semmint hogy azok 
árfolyama tovább süllyedjen. Har
minc kötvénykibocsátó viszont arról 
értesítette a bankot, hogy semmit 
sem tesz, többtucatnyi pedig még 
nem döntött.

A Budapest Bank következő lé 
pése áz volt, 'hogy maga. védte — 
védi — meg az úi vevőket a köt

vények árfolyam-ingadozásának ha
tásaitól. Vagyis attól1, hogy ha a  ké
sőbbiekben eladják kötvényeiket, 
azok (árának esése m iatt árfolryajmr 
veszteséget szenvedjenek. Ezt a 
bánik úgy ári el, hogy a kockáza
to t m agára vállalja: alki kéri. annak 
garantálja, a  kötvény hozamát. Vagy
is lazt az összeget, am it a .kaimat és 
a kötvény eladása együtt hoz az é r
tékpapír (tulajdonosának.

A banknak ez az ajánlata .is csak 
legfeljebb egy esztendőre szól. és 
azoknak kedvez, akik rövid időre 
akarják elhelyezni a pénzüket. Akik 
csupán 3 hónapra vesznek kötvényt, 
azoknak évi 7 százalékos hozamot 
(nem kamatot!) garantál a  ibanik. 
Tehát .garantáltan ennyi haszonnal 
já r az értékpapír megvétele. A hat 
hónapos lekötésire évi 8 százalékos, a 
kilenc hónaposra évi 9 százalékos, a 
tizenkét hónaposra pedig évi 10 szá
zalékos hozamot garantál a  bank. A 
befektető így biztos jövedelemhez 
jut, amelynek mértéke megegyezik a 
bankbetét után járóval. A rövid tá 
vú befektetés persze hozhat ennél 
többét .is. h a  az árfolyamok nőnék, 
de lényegesen kevesebbre is van. — 
és manapság nem is csekély — 
esély. Ám ha a befektető a  garan
tált hozamot választja, és kötvénye 
mégis nagyobb hasznot eredményez
ne. akkor a  különbözetet a  bank él
vezi.

Alig egy hét telt el e  lépések meg
tétele óta, s a  lakosság annak ellené
re is élénken reagált a  változásokra, 
hogy a feltételek módosulásáról alig 
volt alkalma tudomást szerezni. A 
Budapest Bank kötvénypénztáránál 
ismét sorok kígyóznak; az emberek 
ismét vásárolják mind az új, mind a 
másodlagos forgalomban értékesítés
re kínált papírokat. Egyelőre von
zóbbnak ta lá lják  a bankgarancia nél
küli, bizonytalan hozamot, amiből 
arra lehet következtetni, hogy a 
többség hosszabb időre kívánja pén
zét lekötni.

Abból pedig, hogy az értékpapír
kereskedelemben érdekelt további 21 
pénzintézet ez idáig — tudomásunk 
szerint — semmit sem tett, arra kö
vetkeztethetünk, hogy a bankgyakor- 
liat nem kereskedelmi, inkább hiva
tali jellegéből adódó rugalm atlansá
ga nyomja rá  magatartásukra, a bé
lyeget. Ez a  rugalmatlanság az ok^ 
az áru- és pénzpiac jelenlegi állapo
tának is. Mivel a vállalati hitelek ka
m atait és a lakossági betétek kama
tait a Pénzügyminisztérium határoz
za meg, s mivel a központi vezérlés 
merev, a  pénzpiac sem tud úgy al
kalmazkodni a változásokhoz, ahogy 
ésszerű lenne.

Hogyan lenne ésszerű? Természe
tesen úgy, hogy a betétek és az ér
tékpapírok kamatai legalábbis lépést 
tartsanak az inflációval, azaz ha a 
bankok reálkam atot fizetnének.

Az áru- és pénzpiacon tapasztal
ható negatív jelenségeik .bizonyít
ják, hogy a  pénzügyi kormányzat 
sem. készült feli a  folyamaitok .éssze
rű „levezénylésére”. Figyelemre
méltó a lakosság jó részének maga
tartásai is. amely gyors alkalmazko
dásról; ésszerűségre törekvésről
tesz tanúságot.

Gál Zsuzsa

Magyar—azerbajdzsáni 
gazdasági tárgyalások

Jegyzőkönyv aláírásával pénteken ta l ib o v  miniszterelnök-helyettes, az 
befejeződtek a magyar—azerbaj- Azenbajdzsáni Szovjet Szocialista 
dzsáni gazdasági tárgyalások. A Köztársaság Állami Tervhizottságá- 
jegyzőkönyvet B a r th a  F eren c , a nak elnöke írta alá. Ajaz Mutalibo- 
Nemzetközi, Gazdasági Kapcsolatok vöt fogadta M a r ja i J ó z s e f minlisz- 
Titlkárságánaik vezetője és A ja z  M u -  te re Lnök-h el yettes.

A munkaerőhelyzetről tárgyal 
a vasasszakszervezet

A kohászat, a gépipar és a  v.i 1 - 
lamosenergia-ipar munkaerőhelyze
téről tanácskozott tegnapi ülésén a 
vasasszakszervezet központi vezető
sége. Az Ipari Minis,zférium és. a 
szaikszervezet beszámolója szerint 
az év eddig eltelt részében a v á rt
nál is nagyobb ütemben, 2,8 száza
lékkal, egyes területeken 4-5 száza
lékkal csökkent a létszám, aminek 
oka főleg a keresetszabályozás ki
terjesztése. a gazdaságtalan tevé
kenységek megszüntetése és egyes 
h i á ny s zaikm ák mu nkae r ő - ut á np ótlá - 
sánalk egy sor nehézsége.

A legtöbb helyen továbbra is egy
szerre tapasztalható munkaerőhiány 
és munka erő-feles lég. A villamos- 
energia-iparban például problémát 
jelent, hogy kevés a jó lakatos, ka
zán- és turbinagépész, villanysze
relő. valam int az ügyfélszolgálatok
nál dolgozó szakember. A kohászat
ban kritikus a  hiány olvasztár-, ko
vács- és öntősza'kmákban. ezeken a 
munkahelyeken az utóbbi években 
húsz százalékkal is csökkent a lét
szám. A gépiparban jelentős a kü
lönféle vállalkozások munkaerő-el
szívó hatása.

A legtöbb vállalatnál megkezdő
dött a szakképzetlen munkaerő fel
váltása. A szerkezeti, technológiai

váltással megnőtt az igény az á t
képzésék iránit, de nem m indenütt 
vállalják az ezzel kapcsolatos ten
nivalókat. A szákszervezet szerint 
a munkáltatók ma még nem kap
nak kellő intézményes segítséget, 
pedig az elkövetkező években vár
hatóan növekedni főig az átképzé
sek száma, és az átképzési támoga
tás.

A központi vezetőség határozata 
alapvető fontosságú feladatiként 
szorgalmazza, hogy növekedjen a 
foglalkoztatás hatékonysága. s 
olyan eszköz- és intézményrendszert 
ta r t  szükségesnek, amely segíti a 
proiblómák megoldását, és végső so
ron. nem okoz munkanélküliséget. 
Az eddigi intézkedések ugyanis — 
a testület véleménye szerint — még 
nem feltétlenül teszik lehetővé a 
mind gyakoribbá váló foglalkozta
tási nehézségek enyhítését. Várha
tó. hogy nehezebbé válik a pálya
kezdők munkába állása, az átcso
portosításokban érintettek elhelye
zése. A vasasszakszervezet részt kí
ván vállalni az ezekhez .kapcsoló
dó programok kialakításaiban, s 
alapvető törekvésének tekinti a dol
gozók egyéni érdekeinek fokozot
tabb védelmét. ia foglalkoztatás fel
tételeinek 'befolyásolását. (MTI)


